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Co se chystá

pod nebem
-> v  neděli 4.9. od 14.00 chystáme spolu 

s ostatními křesťanskými církvemi v Krnově 
dětské odpoledne, nazvané Pod nebem. Ce-
lé odpoledne bude věnováno příběhu proro-
ka Jonáše, s jeho úspěchy i pády. Zahájení (ve 
14.00) a zakončení (okolo 18.00) bude v par-
číku před evangelickým kostelem a  mezitím 
bude pro děti připraveno několik zastavení 
(u kostelů a modliteben zúčastněných církví) 
s různými hrami a soutěžemi. Na závěr uvidí-
me vystoupení klauna Bublína – světoznámé-
ho bublináře (www.bubbleshow.info). Udělej-
te si čas a zastavte se se svými dětmi, synovci 
nebo pravnoučaty.

pouť do krasova
-> o týden později, v neděli 11.9. se chceme 

vypravit na pouť do Krasova. Setkáme se na 
ježnické točně ve 13.30 a půjdeme pěšky přes 
kopec do Krasova k  evangelickému kostelu. 
Tam pouť uzavře okolo 16.00 neformální bo-
hoslužba, a po ní posezení na zahradě, s gri-
lováním a muzikou – zpívání přislíbila skupi-
na Tramínek.

Z Ježníku budou připraveny dvě trasy: jed-
na pro všechny, kdo si budou chtít udělat po-
hodový, třeba rodinný výlet. Druhá bude 
určena pro ty, kdo chtějí pouť prožít jako du-
chovní zážitek – cesta mlčení a kontemplace. 
Samozřejmě je možné se do Krasova dopravit 
i jiným způsobem – na kole, koloběžce, nebo 
třeba padákem – vynalézavosti se meze ne-
kladou.

Pro ty, komu zdraví nedovolí ujít cca 
10km cestu, zajistíme dopravu auty až na 
místo. Pokud potřebujete svézt, nahlaste 
to organizátorům, aby pro vás zajistili mís-
to v autě.

Stejně tak se, prosíme, přihlaste, pokud 
byste byli ochotní pomoci s organizací celé ak-
ce. Pomocníci budou velmi vítáni.

Den pro Izrael
-> v úterý 13.9. do Krnova přijedou vzácní 

hosté z  Mezinárodního křesťanského velvy-
slanectví Jeruzalém (ICEJ) a podělí se s námi 
o zajímavé novinky z  Izraele. Den pro Izrael 
pořádají také krnovské křesťanské církve spo-
lečně, program bude probíhat v krnovské sy-
nagoze od 18.00.

Časopis evangelického sboru v Krnově a Bruntále vydáván pro členy a přátele sboru za 
dobrovolný příspěvek. Redakční rada: Bedřich Marek, Tamara Maláčová, 
Štěpán Janča, Petr Strnadel.

Farní sbor ČCE, Albrechtická 811/8, Krnov, 794 01, tel.: 739 244 607. 
Kazatel sboru: Štěpán Janča.
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Padesát dní po Velikonocích slavíme svato-
dušní svátky. Připomínáme si první vyli-

tí Ducha svatého a přerod hrstky vyplašených 
Ježíšových učedníků v  církev, která rozumě-
la Ježíšovým záměrům, radovala se z  Jeho 
zmrtvýchvstání a  zvěstovala odpuštění hří-
chů a Boží lásku lidem všech jazyků a národ-
ností.

Kniha Skutků se čte jako detektivka. Napí-
navé zážitky učedníků, úspěchy i pronásledo-
vání církve, dramatické obrácení Saula (poz-
dějšího apoštola Pavla) a  jeho dobrodružství 
při šíření evangelia v Malé Asii, Řecku, i v Ří-
mě.

Někdy máme pocit, jak čteme ty příběhy 
v Písmu ve zhuštěné podobě, že první církev 
byla lepší než my, měla větší sílu, když se li-
dé obraceli ke Kristu, odpůrci byli zahanbová-
ni neodolatelnými argumenty, nemocní byli 
uzdravováni a vrata věznic se otvírala. Zdá se 
nám, že tehdejší Kristovi následovníci si byli 
jistější Boží vůlí než my a měli jednoznačnější 
instrukce od Pána, větší víru a moc, a více Du-
cha svatého. Trochu jim to závidíme a trochu 
nás to deprimuje.

Přitom si neuvědomujeme, že mezi jednot-
livými zaznamenáníhodnými událostmi by-

lo mnoho dnů docela všedních, dnů bez spek-
takulárních zázraků, dnů obyčejného starání 
o  živobytí a  zápasu o  věrnost Kristu v  běž-
ných životních starostech a radostech. Málo-
kdy si všimneme, že mezi plamennými kázá-
ními trávil apoštol Pavel čas šitím stanů, aby 
si vydělal na základní potřeby.

Nenechme se tedy deprimovat a čtěme pří-
běhy první církve jako povzbuzení, že do na-
šich všedních dnů a obyčejných starostí vstu-
puje Duch Boží, že nám pomáhá držet se 
Krista vprostřed běžného denního shonu, 
v práci, v domácnosti, v rodině či mezi přáteli, 
v smutku i radosti, ve společenství i v samo-
tě, v pohodě i v nepohodě. Radujme se z Bo-
ží přítomnosti v každodenních maličkostech 
a  buďme vděční za prosté projevy Boží blíz-
kosti v našem světě.

Duch, který byl vylit na učedníky o prvních 
letnicích, je stejný jako ten, který je i dnes dá-
ván každému, kdo uvěří Pánu Ježíši. On pro-
stupuje naše obyčejné dny a proměňuje je na 
neobyčejná dobrodružství s Kristem.

Přejeme vám krásné dny – ve společnosti 
Ducha Božího!

Za redakci Štěpán Janča

 úvodník

svatodušní rozjímání
Dostanete sílu Ducha svatého, který na vás sestoupí, a budete mi svědky v Jeruzalémě a v celém 
Judsku, Samařsku a až na sám konec země.
 Kniha Skutků apoštolských 1,8

Na podzim připravujeme několik zajímavých akcí – rezervujte si už v předstihu příslušné ko-
lonky ve svých kalendářích:
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Na Velikonoční neděli od-
poledne proběhly v krás-

ně uklizeném krasovském 
kostelíku alternativní boho-
služby. Po dlouhé době.

I když téměř všichni účast-
níci přijeli z  Krnova, v  pro-
storách kostelíku jsme se 
cítili opravdu svátečně. Ve-
selým zpestřením programu 
bylo vyprávění „Kohoutí ve-
likonoce“. A na závěr? Mohli 
jsme si opéct špekáčky, jenže 
nikdo žádný špekáček nepři-
vezl – kromě Višnyiových. 
Ti se s  námi pěkně po křes-
ťansku podělili, takže každý 
účastník bohoslužeb dostal 
kousek.

Jak na Krasov zavzpomí-

nala Eva Roztomilá? „Kra-
sovské bohoslužby a biblické 
hodiny, to byly chvíle, na kte-
ré moc ráda vzpomínám. To-
nička Ničmanová a  její dce-
ra Mirka Dofková byly duší 
těchto setkání. Teď už je To-
nička odkázaná na pomoc 
druhého člověka. Ale celé ro-
ky, kdy byla schopná, obchá-
zela lidi v Krasově a zvala na 
bohoslužby. Trápilo ji, že vý-
sledek byl 0. Avšak biblické 
hodiny, kam se několik lidí 
pozvat nechalo, byly u ní do-
ma velmi srdečné a obohacu-
jící. Věřím, že každé dílo, kte-
ré konáme pro Pána, má před 
Ním velkou hodnotu a nikdy 
se neztratí.“

A  Mirka Dofková dodává: 
„Jsem šťastná. Zase po del-
ší době sedíme v  kostelíku, 
ke kterému mě vážou vzpo-
mínky, vidím známé tváře 
a  hlavně slyším evangelium 
– dobrou zprávu pro každého 
člověka, tedy i  pro mě. Ma-
minka už tady s námi nemů-
že být (žije ve svém světě), 
ale jsem jistá, že by za tyto 
bohoslužby a setkání s bratry 
a sestrami byla velmi vděčná. 
Nevím, co bude s kostelíkem 
dál, ale vím, že nám tady bylo 
spolu dobře.“

Když je hezky teplo, jsou 
bohoslužby v Krasově oprav-
du milé a romantické. Pojeď-
te příště s námi. /tm/

vzkříšení v krasově
 velikonoce v krasově letní

pozvánky 
pro mladé
setkání na travné

- > Zveme mladé ve věku 
14+ na letní setkání na Trav-
né (u  Javorníka u  Jesení-
ku). Brigáda, při které se dělá 
údržba okolí domu setkává-
ní, začíná od 4.7. a  trvá do 
9.7. Letní setkání mládeže se 
koná 9.-16.7.

Při setkáních na Travné 
můžete zažít společnou práci 
i  zábavu, výlety do krásných 
Rychlebských hor, táborák 
nebo zcela netradiční zamy-
šlení nad Biblí. Hlavně tam 
však potkáte partu velice pří-
jemných lidiček.

Setkávání na Travné orga-
nizuje spolek Setkávání Trav-
ná z.s. a  podrobné informa-
ce o  akcích včetně přihlášek 
najdete na https://travna.cz/
akce/.

tábor u řeky
- > Zveme všechny mladé 

muže a ženy od 9 do 15 let na 
tábor na Spálově, od 18. do 
28.7. na louce u  řeky Odry, 
v indiánských stanech, s par-
tou dobrých kamarádů mů-
žete zažít veliké dobrodruž-
ství – letos ve stopách Josefa 
Egyptského.

Tábor pořádá YMCA Or-
lová a  informace a  přihláš-
ky můžete najít zde: http://
www.ymcaorlova.cz/tabory/
tabor-spalov/

Informace o těchto i o dal-
ších (seniorátních nebo celo-
církevních) akcích vám může 
získat také od bratra faráře.

krasovská odpoledne 
aneb bohoslužby jinak
Od Velikonoc se opět 

scházíme k  boho-
službám v  kazatelské 
stanici v Krasově. Boho-
služby se konají jednou 
za měsíc, obvykle 3. ne-
děli v 16.00.

Bohoslužby jsou ote-
vřené pro lidi z  Kraso-
va, kteří se tak mohou 
účastnit evangelických 
bohoslužeb ve své obci, 
i  pro účastníky odjinud, 
kteří si chtějí udělat vý-
let do krásné končiny, 
zakončený zastavením 
nad Slovem Božím. A ta-
ky je to šance pro ty, kdo 
se nedostanou na boho-
služby ranní.

Bohoslužby probíha-
jí velmi netradičně. Vy-
cházíme z liturgií komu-
nity Iona.

Komunita Iona půso-
bí na malém ostrůvku 
na západě Skotska, na 
jednom z  prvních míst, 
kam ve Skotsku přišla 
křesťanská víra. Sv. Co-
lumbanus zde v  roce 
563 založil opatství, kte-
ré bylo vyvráceno Vikin-
gy v r. 825 a po dlouhou 
dobu zůstala Iona vzpo-
mínkou a příležitostným 
poutním místem. Za 
hospodářské krize oko-
lo 1930 se skupinka ne-
zaměstnaných evange-
líků z  Glasgow rozhodla 
na ostrůvku usadit a za-
ložit modlitební komu-
nitu. Nikdo netušil, že se 
tato iniciativa během pár 

desetiletí rozvine v hnu-
tí, které vpustí nový vítr 
do skotské církve a stane 
se centrem duchovní ob-
novy pro statitisíce křes-
ťanů z celého světa.

Liturgie z  Iony se vy-
značují otevřeností pro 
lidi hledající, pro lidi 
všech možných „barev 
a  chutí“ a  silnou sociál-
ní angažovaností. Nesto-
jí na dlouhých a  hlubo-
kých kázáních a  odmítá 
být záležitostí jednoho 
faráře. Hlavní součástí je 
zapojení všech účastníků 
čtením responsoriálních 
modliteb (tzn. jeden řá-
dek čte jeden předčita-
tel a  druhým odpovídají 
ostatní), společné zpívá-
ní (na Ioně vzniklo mno-
ho písní, inspirovaných 
skotskou lidovou me-
lodikou; bohužel jich je 
velmi málo přeloženo do 
češtiny), a také chvíle ti-
cha. Často se pracuje se 
symboly a přirovnáními, 
takže sdělení je srozumi-
telné i  těm, kdo nejsou 
v církvi doma.

Další bohoslužby v Kra-
sově jsou naplánovány na: 
19. 6., 17. 7., 14. 8., 11. 9. 
(pouť do Krasova) a  16. 
10. Na podzim se bude 
rozhodovat, jestli boho-
služby budou pokračovat 
i  v  zimním období nebo 
zase až na jaře.

Takže na shledanou 
v Krasově!

/šj/



Jsem vděčná za své rodiče, že mě vedli k Bohu
 Rozhovor s Ruth višnyiovou 

Tentokrát jsem se vypravi-
la za tichou a  pokornou 

ženou. Skoro bych řekla be-
zelstnou. Přistěhovala se sem 
s  rodiči a  bratry v  roce 1971 
a  od té doby jsme kamarád-
ky. Je to dcera našeho bývalé-
ho faráře Bronislava Kielara – 
Ruth Višnyiová.
l Rút, víš, kdy jsem tě po-
prvé viděla? Bylo jaro 1971, 
nedělní bohoslužby, stá-
la jsi vpředu před lavicemi, 
měla dva dlouhatánské co-
py a  přednášela básničku. 
sice už nevím, o  čem byla, 
ale zaujalo mě, že jsi mluvi-
la ještě „kratšim zobakem“ 

než my. řekni nám, pro-
sím, odkud pocházíš, z jaké 
rodiny jsi vyšla a  kde pra-
covala.

Naše rodina přišla do Krno-
va ze Šenova u Ostravy v říjnu 
1971. Loni to bylo neuvěřitel-
ných 50 let. Ptáš se, z jaké ro-
diny jsem vyšla.

Pocházím z  exulantské ro-
diny. Otec mé maminky Jar-
mily Kielarové, roz. To-
mšové byl můj dědeček Jan 
Matěj Tomeš, potomek po-
bělohorských exulantů ze Ze-
lova v  Polsku. Babička Libu-
še Tomšová, roz. Balounová, 
byla Volyňská Češka z  Bora-

tína u  Lucka (nynější Ukra-
jina). Dědeček se s  babičkou 
(r. 1934) přestěhoval na Vo-
lyň na Michalovku (15 km 
od Rovna), kde přijal místo 
evangelického kazatele. Po 
válce v r. 1947 se celá rodina 
Tomšova a další Volyňští Češi 
v rámci reemigrace přestěho-
vali do Čech. Tady je už čeka-
li rodinní příslušníci - vojáci, 
kteří do vlasti přišli se Svobo-
dovou armádou. Z  vyprávění 
vím, že to nemuselo tak dobře 
dopadnout. V létě 1941 váleč-
ný zločinec Hitler napadl So-
větský svaz a překazil druhé-
mu zločinci Stalinovi odsun • Rút s rodiči a bratry, 60. léta
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celé rodiny Tomšovy na Sibiř. 
Stalo se to tři dny před jejich 
deportací. Tak se maminka 
Jarmila Tomšová dostala do 
Čech a  později pracovala ja-
ko zdravotní sestra v Sokolo-
vě u Karlových Varů.

Tatínek Bronislav Kielar po-
cházel z  Těšínska z  Bludovic 
a patřil do SCEAV (Slezská cír-
kev evangelická augsburského 
vyznání). Když mu bylo 18 let, 
zemřela jeho maminka, a prá-
vě na jejím pohřbu zaslechl ta-
tínek poprvé Boží volání. Ká-
zání faráře Košťála ze Šenova 
ho oslovilo a půda jeho srdce 
byla připravena. Jednoho dne 
přijel do Prahy, na ulici pro-

bíhala evangelizace Armády 
spásy. Při výzvě: „Vydejte ži-
vot Bohu!“ se tatínek defini-
tivně rozhodl, že bude stát na 
Boží straně. Stal se praktiku-
jícím křesťanem, duchovně se 
rozvíjel a žil intenzivně s Bo-
hem.

Když se rodiče vzali, posta-
vili na Těšínsku v  Suché do-
mek, kde jsem s bratry Pavlem 
a  Jendou vyrůstala. Naším 
duchovním domovem se stal 
sbor Českobratrské církve 
evangelické v Šenově. Tam se 
formovala má víra v Pána Je-
žíše Krista, až dospěla do oka-
mžiku, kdy jsem Bohu ce-
le vydala svůj život, a  to na 

evangelizačním kurzu ve Vrb-
ně p. Pradědem.

V  mých 13 letech jsme se 
přestěhovali do Krnova, proto-
že tatínek začal ve zdejším sbo-
ru působit jako diakon (dnes 
jáhen). Po absolvování základ-
ní a  zdravotní školy jsem pra-
covala 2 roky v nemocnici v Or-
lové, později 10 let v  lázních 
v  Karlové Studánce a  v  listo-
padu 1990 se mi otevřela mož-
nost nastoupit do nemocnice 
Německého řádu ve Friesachu 
v Rakousku. V té době jsem se 
seznámila se svým nynějším 
manželem Ľudovítem Višnyim 
z  Košic a  letos slavíme 30 let 
společného života.

• Rút s rodinou
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l vzpomínám na jednu 
biblickou hodinu koncem 
70. let. Už se stmívalo. Bě-
hem písně se otevřely dve-
ře do sálku, kde jsme seděli 
a  vešla ruská žena (man-
želka ruského vojenského 
lékaře-zubaře, který v  kr-
nově bydlel s vojenskou po-
sádkou). Měla plné nákup-
ní tašky. nervózně dosedla 
na židli a  vypadala trochu 
vyplašeně. časem se z  té-
to ženy anny stala vaše 
rodinná přítelkyně, kte-
rá hledala nějaké spole-
čenství křesťanů. nákup-
ní tašky byl jen zastírací 

manévr – „byla přece v ob-
chodě“. napadá mě: neby-
lo to z vaší strany velké ri-
ziko věřit jí a připustit si ji 
k tělu? Mohla přece špeho-
vat a donášet vrchnosti, co 
viděla a  slyšela. takových 
rizikových situací se ode-
hrálo mnohem více. Moh-
la být ohrožena vaše rodi-
na, a zvláště vy děti a vaše 
budoucnost. neměla jsi ně-
kdy otci za zlé, že vás svým 
povoláním faráře uvádí do 
určité nejistoty a  znevý-
hodňuje ve společnosti? 
v některých farářských ro-
dinách to prý bylo slyšet.

Být křesťanem v  padesá-
tých letech vyžadovalo vel-
kou odvahu – mnozí se dosta-
li do tvrdého vězení. Ale my 
jsme už žili v jiné době. Vzpo-
mínám, že tatínek občas večer 
jezdil někam k lesu na domlu-
vené místo, kam přijeli nezná-
mí cizinci ze svobodných zemí 
a  předávali do sborového au-
ta křesťanské knihy nebo ma-
teriály pro práci s  dětmi. Vše 
v tajnosti. Nebyly mobily, ne-
vozili s sebou žádné mapy, ad-
resy ani jména. Všechno mu-
seli zvládnout jen s  tím, co si 
zapamatovali. Také vím, že si 
tatínka občas volal církevní 

tajemník a  zlobil se nebo vy-
hrožoval odebráním souhlasu 
k výkonu farářské služby, když 
se mu něco nelíbilo.

V  mysli se mi teď vynořila 
vzpomínka na rok 1974, kdy 
jsme se jako skupina evange-
lické mládeže vraceli vlakem 
z NDR. V Grosshartmansdor-
fu se konalo velké shromáždě-
ní a  naše skupina tam zazpí-
vala křesťanskou píseň jako 
pozdrav. Nějaký špeh nás sle-
doval a hned to aktivně nahlá-
sil, protože za hranicemi prů-
vodčí prohodila: „Tak to jste 
vy, ta banda.“ Po návratu by-
li někteří z  nás (ač nezletilí), 
předvoláváni na Veřejnou bez-
pečnost k  výslechu: „Co jste 
tam viděli, s kým jste se setka-
li“… Mě vynechali. Pak to ně-
jak vyšumělo.

A  Anna ze Žitomiru? Ma-
minka byla ráda, že slyší řeč 
svého mládí – ukrajinštinu. 
Velice se spřátelily a věřily si.

Když tak na vše vzpomí-
nám, uvědomuji se, že rodi-
če o  strachu nikdy nemluvi-
li. Možná na ně někdy padl, 
ale nechtěli nás tím zatěžovat. 
Hlavně jsem přesvědčena, že 
cele spoléhali na Boží vedení 
a Jeho prozřetelnost. Nevzpo-
mínám si, že bych rodičům ně-
kdy vyčítala, že jsme více na 
očích nebo jsou na nás klade-
ny větší nároky.
l Rút, vím, že jsi prožívala 
v  osobním životě (za mla-
da) náročné období, ale zo-
celilo tě to. když ses vráti-
la z  Rakouska na Moravu 
už jako vdaná žena, stala 
se vaším bydlištěm karlova 
studánka.

Máš pravdu. Zpočátku však 
byly v  plánu Košice. Modli-
li jsme se, aby nás Bůh ve-
dl v našem rozhodování. Jed-
noho dne se telefonicky ozval 
mému manželovi Ľudovíto-
vi pan ředitel lázní v  Karlově 

Studánce a nabídl mu pracov-
ní místo v  pozici administrá-
tora počítačové sítě. Narodily 
se nám tam dvě děti: Esterka 
a Ľudovít mladší. Příroda nád-
herná, dobří přátelé katolické-
ho vyznání. Také jedna rodina 
a dvě sestry z Apoštolské círk-
ve. Moc rádi vzpomínáme.
l karlova studánka je ro-
mantické místo k  žití, ale 
váš duchovní domov byl do-
cela daleko.

To je pravda. Karlova Stu-
dánka je opravdu romantic-
ké místo. Mělo však pro nás 
jednu vadu. Nebyl tam sbor 
křesťanů. Dojížděli jsme tedy 
9 let do evangelického sboru 
v Bruntále, kde byl Ľudko ta-
ké ve staršovstvu. Mrzelo nás 
však, že děti rostly a ve sboru 
neměly k sobě žádné vrstevní-
ky.

V  r. 1994 ve Vrbně p. P. 
v  evangelickém kurzovním 
středisku měli sborovou dovo-
lenou křesťané z  Apoštolské 
církve z Olomouce. Zvláště pro 
manžela to bylo radostné zjiš-
tění, protože v  Košicích, od-
kud přišel, patřil do této círk-
ve. Později jsme občas zajeli do 
Olomouce na jejich bohoslužby 
a moc se nám tam líbilo – pro 
děti vrstevníci, dobrá atmosfé-
ra. Časem bylo rozhodnuto, že 
Ľudko se vrátí do své mateřské 
církve a já půjdu za ním. Od té 
doby patříme do Apoštolské 
církve. V  současné době na-
vštěvujeme v Krnově Křesťan-
ské společenství, neboť jejich 
vyznání a věrouka má nejblíže 
k letniční zbožnosti.
l Rút, ty i  já dobře víme, 
že víru máme prožívat ja-
ko ti, kteří patří do nějaké-
ho společenství křesťanů 
a ne jako solitéři. potřebu-
jeme bratry a  sestry a  ta-
ky se musíme naučit žít 
s  jejich nedokonalostí. Ja-
ké jméno nese naše deno-

minace, není důležité. pro-
tože se tak dlouho známe, 
vím, že jsme měly podobný 
start do života. vyšly jsme 
z  křesťanských rodin. ne-
musely jsme těžce hledat 
smysl a  cíl našeho života, 
protože rodiče nám na něj 
ukázali. ale i  my jsme bo-
jovaly vlastní boje a čekaly 
na Boží vedení. vzpomeneš 
na nějakou situaci?

Jsem vděčná za své rodiče, 
že mě vedli k  Bohu a  k  živo-
tu s Ním. Jako u každého člo-
věka, i  u  mne probíhaly boje 
a vítězství. Když jsem se špat-
ně rozhodla, nepoznala Boží 
vůli, nedopadlo to dobře. Ale 
i v těch nepříjemných chvílích 
mě neslo vědomí, že na konci 
tunelu je světlo a tím světlem 
je Kristus.
l Mám ještě jednu vzpo-
mínku: první pohled kaž-
dého příchozího, který za-
zvonil u  vašich dveří, padl 
na vyšitý a zasklený biblic-
ký verš na zdi nade dveřmi: 
„Já musím dělati dílo toho, 
který mě poslal, dokud je 
den.“ (Bible, Jan 9,4) /Z Bi-
ble slovo na cestu: „Dílo 
spásy musí být vykonáno, 
pokud je k  němu příleži-
tost.“ / přivlastnila sis ten-
to verš také? Je ti blízký?

Toto je tatínkův instalační 
verš. Vybral si ho, když nastu-
poval jako kazatel sboru. Také 
se s  ním mohu ztotožnit, ale 
především to byla jeho volba. 
Mě osobně oslovuje můj kon-
firmační verš: „On musí růst, 
já však se menšit“ (Bible, Jan 
3,30). Jednoduše řečeno: chci 
sloužit Pánu Bohu.

Rút, jsem ráda, že jsi do 
tohoto rozhovoru šla se 
mnou, i  když se považuješ 
za nesmělou. o  to více si 
vážím tvé odvahy. Děkuji 
za rozhovor.

Tamara Maláčová• Přehlídka krnovských pěveckých sborů 2019



Bohoslužba před kostelem (12.6.)
Dokážete si představit bohoslužbu, která nebude zavřená ve studeném kostele? Boho-

službu pod širým nebem? Bohoslužbu, za kterou nemusíte vy přelézat schody a práh, 
ale která vyjde za vámi ven? Bohoslužbu, otevřenou pro všechny, bohoslužbu alternativní 
a experimentální?

Že ne? V tom případě přijďte v neděli 12.6. v 15.00 k evangelickému kostelu v Krnově 
a vaše představy dostanou konkrétní podobu.
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 Biblické pojmy 

 experiment 

Co je vlastně církev?
Je málo pojmů, jejichž vý-

znam je v současném po-
užívání oproti biblickému 
více zkreslený, než slovo 
CÍRKEV.

Současnému Čechovi se 
při zaslechnutí slova církev 
zježí chlupy na těle, protože 
si vybaví honosné katedrá-
ly nebo naopak odrbané ves-
nické kostelíky, představí si 
obrázky vypasených prelátů 
z učebnic dějepisu nebo dis-
kuze o církevních restitucích 
a  čísla, o  kolik církev obra-
la stát, zveřejněná na strán-
kách KSČM. Ti vzdělanější 
dodají, že církev jsou ti, kdo 
nám upálili Mistra Jana, po-
pravili sedmadvacet pánů 
a zavedli na 150 let temno.

Církev se pro běžného člo-
věka rovná církevní institu-
ci. Církev jsou v  jeho očích 
kostely, kláštery a  arcibis-
kupské paláce. Jejími před-
staviteli jsou pak faráři, kně-
ží, biskupové, které vídávají 
ve zprávách, jak občas vyslo-
vují konzervativní stanovis-
ka ke kontroverzním otáz-
kám. Případně papež jako 
církevní celebrita v  pozlace-
ném rouchu, žehnající zástu-
pům z výšky papamobilu.

Jako jiné instituce pak 
i církev je považována za po-
skytovatele služeb. Benzínka 
nám prodá pohonné hmo-
ty, nemocnice nabídne zdra-
votnické služby, škola uspo-
kojí naši potřebu vzdělání 
a církev poskytne služby du-
chovní – těm, kdo mají du-

chovní potřebu. Jako si lidé 
vybírají, kde si koupí rohlí-
ky nebo pračku, tak si také 
vybírají, kde si pro sebe ob-
starají požehnání. A tak jako 
je člověku v  podstatě jedno, 
jestli si šunku koupí u  řez-
níka Špejlíka nebo u  Maso-
kombinátu, tak i  v  zástupu 
„konkurenčních“ církví a ná-
boženských společností si 
člověk tu nabere to a tam za-
se ono, aniž by se cítil vázán 
ke konkrétním lidem nebo 
konkrétnímu místu. Však si 
za příslušnou církev zaplatil 
– příspěvkem do sbírky, ne-
bo už tím, že věnoval „koste-
lu“ hodinku svého času.

Vůbec ani nechci v  té-
to souvislosti komentovat 
otázku internetu a církví on-
line jako náboženských e-
-shopů.

Nic nemůže být biblic-
kému pojmu CÍRKEV více 
vzdáleno.

Církev v  Písmu svatém 
není instituce, nýbrž SPO-
LEČENSTVÍ. První církev 
byla skupinkou přátel Ježí-
šových, Jeho následovníků 
a  příznivců. Lidí, pro které 
byl Ježíš drahý, které Ježíš 
uzdravil z nemocí nebo vytá-
hl z nějakého jiného maléru. 
Lidí, kteří rádi Ježíše poslou-
chali a  nevycházeli z  úža-
su nad tím, jak moc je Bůh 
má rád. Lidí, kteří se rádi se-
tkávali nejen s Bohem někde 
v soukromí, ale také i s další-
mi, kdo sdíleli podobné nad-
šení pro Krista.

Církev nejsou budovy, byť 
sebesakrálnější. Kostely jsou 
nádherné prostory, a je skvě-
lé, že se církev má kde shro-
mažďovat, ale i  nejhistorič-
tější katedrála je pořád jen 
„věcí služebnou“, na kte-
ré existence církve nezávisí. 
Chvála Bohu za to, že čeština 
nepoužívá stejné slovo pro 
církev a pro církevní budovu 
a dokáže je od sebe jasně od-
lišit – na rozdíl od angličtiny, 
němčiny nebo polštiny.

Církev podle Bible tvoří li-
dé. Tam, kde se sejdou třeba 
i  jen dva nebo tři ve Jménu 
Kristově, tam vzniká církev 
– společenství víry. Může to 
být v kostele, ale může to být 
i  doma, když rodiče dětem 
přečtou z  obrázkové Bible 
nebo když se tatínek snaží 
nesmělým hlasem vysvětlit 
potomkům, proč musí kaž-
dou neděli vstávat a  ťapkat 
do kostela. Církev vzniká, 
když jedna babka navštíví 
druhou, aby si s ní povyklá-
dala o tom, co ji těší a trápí, 
církev vzniká v  nemocnici, 
když kamarád navštíví ka-
maráda a  pomodlí se s  ním 
za návrat zdraví. Církev mů-
že vzniknout ve škole ne-
bo ve firmě nebo u  táborá-
ku, a klidně i ve vězení nebo 
v zákopu na frontě. Církev je 
všude tam, kde se setkají li-
dé, kteří věří v Ježíše.

Církev nejsou sborové ma-
triky ani církevní orgány ja-
ko staršovstva a  farní rady. 
Církev nejsou faráři, senioři 

a biskupové – to jsou jen slu-
žebníci církve. Církev klid-
ně může fungovat bez fará-
řů; faráři bez církve nejsou 
nic. Církev není ten, kdo řeč-
ní z kazatelny nebo ten, kdo 
hraje na varhany. Církev jsou 
všichni dohromady – všichni 
ti, kdo se scházejí, protože 
chtějí poděkovat Pánu Bohu 
za Jeho dary, naslouchat Je-
ho Slovu a sdílet s ostatními 
své zkušenosti s Bohem.

Církev není samoobsluha, 
kam si zajdu pokaždé, když 
mi v mém duchovním „špaj-
zu“ dochází požehnání. Cír-
kev je SPOLEČENSTVÍ sva-
tých – těch, kdo se oddali 
Ježíši jako svému Pánu. Ka-
ždý křesťan je součástí círk-
ve a  patří k  ostatním věří-
cím, ať se mu to líbí nebo 
ne. Církev je v  Bibli přirov-
nána k  tělu Kristovu, a  ka-
ždý jednotlivý křesťan je 
jednou z  buněk tohoto Tě-
la. Jako buňky v lidském tě-
le jsou propojeny navzájem 
a  nemůžou přežít osamoce-

ně, ani křesťan nemůže zů-
stat křesťanem bez zapojení 
se do konkrétního společen-
ství křesťanů.

Církevní poučka říká, že 
mimo církev není spásy. To 
však nesmíme chápat tak, 
že spasen je jen ten, kdo se 
podřídí církevní vrchnosti, 
přijme bezvýhradně církevní 
učení a zapíše se do matriky. 
Právě naopak – církev vzniká 
právě tam, kde se lidé (tře-
ba jen dva) zajímají o  spásu 
svou i ostatních.

Zapojení jednotlivce do 
společenství je obousměr-
né – nejde jen o to, abych já 
si načepoval svůj kalich víry, 
ale možná ještě víc o to, co já 
přináším těm, kdo přicházejí 
spolu se mnou. Každý z nás 
je nejen pozván, aby ze shro-
máždění čerpal sílu, ale také 
povolán nést zodpovědnost 
za konkrétní společenství.

Mnohokrát jsem sly-
šel: „K  čemu potřebuju cír-
kev?“ Ta otázka je převráce-
ná naruby. Správně má znít: 

„Nepotřebuje náhodou cír-
kev mě?“ V  epištole Židům 
je psáno: „Nezanedbávejte 
společná shromáždění.“ Ne-
jde ovšem o to, abychom mě-
li uspokojivá čísla do statis-
tik, abychom přetrumfli jiné 
církevní sbory. Stojí to tam 
proto, že každý z nás má své 
speciální obdarování, zvlášt-
ní talent, který mu Pán dal 
proto, aby jím posloužil spo-
lubratrům a spolusestrám.

Církev podle Bible je tedy 
živý organismus, symbolic-
ké tělo Kristovo. Každý jed-
notlivý křesťan k  němu pat-
ří a  svými duchovními dary 
v něm slouží zbytku těla. Cír-
kev podle Bible je také chrám 
Boží, chrám postavený ne 
z kamene nebo tvárnic, ale ze 
živých cihliček konkrétních 
tváří a  jmen. Církev nejsou 
„oni“ ale MY. Církev je příle-
žitost, abychom obdrželi po-
žehnání a  abychom se také 
stali požehnáním pro druhé. 
To je CÍRKEV.

/šj/

UpozorňUjeme, že ranní bohoslUžby 
se v neděli 12.6. nekonají.
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o babylonské věži

vždycky jsem chtěl léčit tělo i duši
Nevzpomínám si, že by někdy u nás v Kr-

nově byl člověk, který jezdí do Afriky jako 
lékař a misijní pracovník. 27.3.2022 jsme ho 
mohli zažít. Přijel mezi nás doktor Petr Wiec-
zorek s manželkou ze šenovského sboru u Os-
travy, aby nám na sborovém odpoledni po-
vyprávěl něco o sobě, jeho cestovatelské touze 
a promítl obrázky z africké Ghany, kde půso-
bil. Ještě před tímto programem jsem řeční-
ka poprosila o krátký rozhovor a vyhověl mi.
l oslovení „pane doktore“ zní trochu 
oficiálně, raději tedy „bratře“, řekněte, 
prosím, odkud jste mezi nás přišel a  co 
vás vedlo k  tak odvážnému rozhodnutí, 
jít pomáhat nemocným lidem do africké 
Ghany.

Abych to vzal od začátku. Narodil jsem se 
v roce 1970 ve Frýdku Místku a dětství strá-
vil v Šenově u Ostravy. Tatínek mě vedl k Bo-
hu a  brával do nedělní školy. Po absolvování 
základní školy a gymnasia následovalo studi-
um medicíny. V této době jsem prožil osobní 
obrácení k Bohu a Ježíše přijal do svého živo-
ta. Začaly mě velmi zajímat a inspirovat knihy 
Alberta Schweitzera – lékaře, teologa a varha-
níka, který svůj život věnoval ubohým lidem 
v africkém Gabonu (Lambaréné). V mém srdci 
se probudila cestovatelská touha. Oženil jsem 

se, ale manželka nesdílela mé přání jít tak da-
leko, do Afriky. Vedli jsme normální život – 
vychovávali děti, fungovali ve sboru a já praco-
val jako gastroenterolog v nemocnici v Těšíně 
a Orlové. V rámci optimalizace byla nemocni-
ce v  Orlové zrušena a  tak jsem nastoupil ja-
ko praktický lékař v Petřvaldě. Touha cestovat 
zůstala zasunutá v mém podvědomí. Abych to 
upřesnil: velmi jsem si přál pracovat jako lé-
kař v nějaké chudé zemi a přitom pacientům 
vyprávět o Ježíši.
l teď už víme, že se vám přání cestovat 
jako lékař a  misionář splnilo, ale musel 
jste „chvíli“ počkat.

Ano. To se mi splnilo v r. 2011, kdy děti tro-
chu odrostly. Dvacet let jsem musel čekat, než 
mě Bůh povolal do misie. Se zdravotnickým 
týmem prostřednictvím křesťanské organi-
zace Operace Mobilizace (OM je naddenomi-
nační organizace a má pobočky po celém svě-
tě) se uskutečnil misijně zdravotnický výjezd 
nejdříve do Nepálu. Poskytovali jsme zdra-
votnickou pomoc, brali s  sebou také magne-
tofon s  nahrávkami evangelií - i  když někde 
v omezené míře, pro křehké vztahy v hindui-
stickém a budhistickém prostředí. Představte 
si tu krásu! V podhůří Himaláje znělo evange-
lium. Toužili jsme léčit tělo i duši. A co na mě 
nejvíce zapůsobilo? Projekt pastora Kelsanga 
pod názvem Himalaya peace home. Se svou 
manželkou a  dcerami se v  pronajatém domě 
starali o 20 dětí, které mu svěřili většinou no-
vě uvěřivší křesťané z vesnic v Himalájích. Ta-
ké dárci z Česka finančně podporovali vzdělá-
ní dětí. Ale spolehnutí se na Boží vedení bylo 
nevyhnutelné.
l takže první cesta vedla do nepálu. sly-
šela jsem, že po dvou a půl letech jste měl 
možnost odjet do Ghany a  té jste již zů-
stal věrný. Můžete nám o ní něco říct?

Je to republika v západní části Afriky, kde se 
snaží budovat demokracii. Na jihu Guinejský 
záliv, na západě Pobřeží slonoviny, na seve-
ru Burkina Faso a na východě Togo. Žije tam  
27 milionů lidí, z toho 30% křesťanů, 30% mus-
limů (hlavně na severu) a zbytek přírodní ná-

 Rozhovor s Dr. petrem Wieczorkem 

boženství. Křesťané a muslimové zde žijí v mí-
ru, nejsou známky pronásledování, na rozdíl 
od severního Burkina Faso, kde jsou organizo-
vány teroristické akce proti křesťanům.

Lidé se věnují hlavně zemědělství. Podne-
bí je teplé, od jara do podzimu je období dešťů. 
Zrovna v tomto období se do některých vesnic 
nedostanete, protože běžné hliněné cesty zmi-
zí a tečou po ní říčky. Pro nás to znamenalo, že 
jsme museli čekat, až voda opadne. Nebo náš 
autobus zapadl do bláta a vyprostit ho mohl až 
traktor. Společnými silami se to nějak povedlo.

Hlavní město je Akkra s 2 miliony obyvatel, 
0,2% bělochů, úřední jazyk angličtina. Jinak 
je tam 50 jazyků, kterými se mluví v různých 
oblastech. V 17. století začala být Ghana ko-
lonizována Portugalci. Údajně je to nejstarší 
říše v  Africe, jméno Ghana se překládá jako 
„král válečník“. Republika vznikla po osvobo-
zení z  koloniálního systému. Od roku 1957 
slaví lidé 6.3. Den nezávislosti. Dnes je to sta-
bilní, celkem bezpečná země.
l na jaké úrovni je zdravotnictví z  va-
šeho pohledu lékaře? Zvláště na severu, 
kde jste s vaší skupinou působili?

Jak jsme se dozvěděli, na severu země (ale 
myslím, že nejen tam) mají lidé nedostatečný 
přístup ke zdravotnické péči. Zdravotnických 
středisek není mnoho, úřadují tam zdravotní 
sestry (absolvovaly dvouleté studium) a léka-
ři jsou jen v  nemocnicích. Pokud nemocnici 
fakt potřebujete, musíte jet autem až půl dne 
cesty. Jestli se jedná o akutní stav, máte smů-
lu a umřete.

Zdravotní pojišťovny fungují, ale většina 
lidí pojištěných není. Podle hesla „dnes jsem 
zdráv, není to nutné“. Zítra onemocní nebo 
potřebují zákrok a  peníze nejsou. Musí pak 
prodat skot nebo celá rodina posbírá peníze 
anebo je problém.

Zvláštní skupinou jsou šamani – některé 
skupiny lidí žijí v  temnotě šamanismu. Věří 
jim a tak jsou drženi ve strachu.
l Myslím si, že pracovní dny lékaře jsou 
velmi hektické. v  africe to muselo být 
snad ještě náročnější.

Každý den hned ráno jsme s celým týmem 
v  modlitbách vše předkládali Bohu. Nasní-
dali se a  vyrazili na cestu. Před vstupem do 
konkrétní vesnice je nutné nejprve navští-
vit stařešinu, vzdát mu hold a požádat o sou-
hlas, zda v jeho vesnici může působit zdravot-
ní tým. Teprve poté je možno ve zdravotním 
středisku nebo prostě pod stromem připra-
vit vyšetřovnu, lékárnu, laboratoř a místo pro 
sestry. Pak rozdáme pořadová čísla, aby se li-
dé nepředbíhali. Nejčastěji přicházejí s malá-
rií, průjmy, cholerou, tyfem, očními problémy 
a četnými ranami. Před začátkem ordinování 
zpíváme všichni společně chvály, místní misi-
onáři mají slovo k přítomným a modlíme se.

A jako všude, i zde bývají pacienti někdy ne-
ukáznění. Občas musela zdravotní sestra vzít 
hůl do ruky a zjednat pořádek. Ale myslím, že 
vždy jen hrozila a nikoho nepřetáhla.
l nevím, co by tomu řekli rozmazlení pa-
cienti z našich bohatých zemí, kteří trpí 
dojmem, že mají nárok na vše. I na zdra-
ví.

• V Krnově při přednášce

• Momentka z Ghany
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Ano. Někdy si lidé tady ani neváží toho, co 
všechno zde mají. Říkal jsem si, že by každý 
mohl tak trochu na vlastní kůži vyzkoušet ja-
ké to je v rozvojových zemích.

Ale léčení v  Ghaně otvíralo dveře evange-
liu. Samozřejmě jsme většinu času ordinova-
li, pokud však někdo pozitivně zareagoval na 
evangelizační výzvu místních misionářů, pak 
se mu dál věnoval pastor místního sboru. Vše 
bylo promodleno.
l neprožíval jste v africe někdy rozčaro-
vání nebo stres?

Při jedné příležitosti mě Pán Bůh lehce napo-
menul. Bylo to při prvním výjezdu. Ležel jsem 
pod mangovníkem, měl průjmy, nikam nemohl 
jet, trpěl depresí, že lidem nerozumím, rodina 
5.000 km daleko…. Přišel ke mně pastor míst-
ního sboru s otázkou, jak se cítím. A já si postě-
žoval: „Proč jsem tady? Nemám na to jazykově. 
Jsem slabý, nemocný. Rodina by se mnou sem 
nešla…“ Nakonec jsem to vnímal jako rozhovor 
mezi mnou a Bohem. Jakoby mi řekl: „Teď jsem 
tě postavil sem. Tady můžeš být mým služební-
kem. Tady buď prospěšný. Jsem s tebou.“ A tak 
chci očekávat na Boží vedení. Zpětně jsem si 
uvědomil a  cítím to tak v  srdci, že dnes ode 
mne Pán Bůh očekává, že o Něm budu mluvit 
tady v  České republice. I  když je to náročněj-

ší, protože v bohatých zemích, jako je naše, li-
dé o hledání Boží pravdy moc nestojí. Ale já chci 
být připraven k tomu, aby si mě Bůh mohl kdy-
koliv a kdekoliv použít.
l Dají se srovnat bohoslužby a nás a v af-
rice? v čem jsou jiné?

Bohoslužby se od našich evangelických hod-
ně liší. Jsou spíše charismatického rázu. Při 
modlitební chvíli se většinou modlí více li-
dí najednou. Při chvalách tančí – muži a ženy 
zvlášť vytvoří kruh. Projev je živější.

Myslím však, že na formě až tak nezáleží. 
Každému je bližší jiný projev. Co je důležitěj-
ší, je skutečnost, že afričtí křesťané počíta-
jí s Ježíšem ve svém životě mnohem více než 
my. Lidé v  Ghaně jsou ochotni mluvit o  du-
chovních věcech, třeba když se potkají na uli-
ci. Není problém chodit dům od domu, mlu-
vit s  lidmi o  Bohu, nabízet Bibli. Nejsou tak 
odmítaví, jako zdejší lidé, i když mají jiné ná-
zory. Také muslimové – ve většině – rádi vy-
slechnou zprávu o  Ježíši, rádi diskutují. Na 
zdech ve městě jsou vylepené různé letáky. 
Například na veřejích dveří v obchodě: „Ať Je-
žíš žehná tomuto bysnysu“, nebo taxikář má 
napsáno: „Ježíš tě miluje“ a tak podobně. Lo-
dě jsou polepeny evangelizačními letáky. Ně-
kdy je to až moc. l takové výjezdy jsou určitě hodně zají-

mavé a obohacující. vzpomínáte na něja-
ký nejsilnější zážitek?

Nejsilnější a emocionálně vypjatý zážitek byl 
z jedné vesničky. Byla sobota, konec vyšetřova-
cí doby, začalo se stmívat. Přinesli k nám 6 mě-
síční dcerku – vnučku místního Chiefa (náčel-
níka) muslimské vesnice, která již 14 dní trpěla 
malárií - nutná byla hospitalizace v nemocnici. 
Trochu jsme se s místním ředitelem naší orga-
nizace přeli, protože on trval na tom, abychom 
jim poskytli peníze a matka, že si ji sama do ne-
mocnice odveze. To se mi nelíbilo a kvůli tomu 
mezi námi vzniklo napětí. Pak jsme se všich-
ni modlili za správné rozhodnutí. Nakonec vše 
dobře dopadlo. Dítě jsme odvezli další den do 
nemocnice i s jeho strýcem, od kterého dostalo 
krevní transfuzi. Poskytli mu antimalarickou 
léčbu a po třech dnech bylo dítě propuštěno již 
v  lepším stavu. Situace byla výjimečná v tom, 
že muslimský náčelník vesnice na návštěvu nás 
křesťanů s  evangeliem nereagoval moc pozi-
tivně. Měl jsem radost z toho, že pro něj toto 
uzdravení (jako akt Boží lásky) mohlo otevřít 
jeho srdce pro přijetí Krista. Jak se duchovní 
stav náčelníka vyvíjel dál, zůstalo nám utajeno. 
Bůh si ho sám povede dál.

l Bratře, každému, kdo je ochoten absol-
vovat rozhovor do Dobrého pastýře, po-
kládám stejnou závěrečnou otázku: Má-
te v oblibě nějaký biblický verš, který vás 
provází životem? vás konkrétně v africe?

Jistě. Jsou to slova Ježíšova: „Jděte do ce-
lého světa a neste všem lidem radostnou zprá-
vu: Kdo uvěří ve mne a dá se pokřtít, bude za-
chráněn.“ Marek 16,15.

Mluvit s  lidmi v  Ghaně o  Bohu je celkem 
snadné. Tady je to horší. Jako lékař sám v so-
bě zápasím s  tím, že bych chtěl i  ve své pro-
fesi více mluvit o Ježíši. Nikdo mi v tom ne-
brání, ale neočekává se to ode mne. Má touha 
byla a pořád je, abych léčil tělo i duši. Aby si 
mě Bůh mohl více používat. Často si říkám, 
jestli Pán Bůh bude mít někdy radost z období 
v mém životě, kdy jsem mlčel. Jen tak jsem žil.

To je ten boj, který v sobě pořád řeším.

Milý doktore, já samozřejmě neznám 
Boží úsudek, ale myslím, že z  vašeho ži-
vota bude mít určitě radost. Moc vám 
přeji, abyste vždy poznal, kam vám pán 
Bůh otevřel dveře a vy jste mohl léčit ce-
lého člověka – tělo i duši.

Děkuji za rozhovor. Tamara Maláčová• Momentka z Ghany

• Momentka z Ghany
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krnov zpíval s naší účastí

V neděli 15. května proběhla 
přehlídka pěveckých sborů 

působících v Krnově. Zúčastni-
li jsme se jí i s naším příležitost-
ným pěveckým sborem, stejně 
jako již v  předchozích roční-
cích. Nebylo sice moc času na 
nácvik nového a širšího reper-
toáru, ale i  s  tím málem, kte-
rým jsme k  přehlídce přispěli, 
jsme ostudu neudělali.

Po té co se odstěhoval náš 
sbormistr Jiří Pleva, se di-
rigování ujal nový farář Ště-
pán Janča, za což jsme moc 
rádi. Hudbě rozumí a baví ho 
to. A myslím, že i nás to ba-
ví s ním. Jsem hlavně ráda, že 
se věnuje i rozezpívání :)

Jinak zpět k  vystoupení. 
Celkem vystupovalo pět do-
spělých sborů a  den před-
tím čtyři dětské. Společné té-
ma bylo filmové či muzikálové 
písničky, proto jsme také za-
řadili píseň Život je jen náho-
da Voskovce a Wericha z filmu 

Hosté z Ukrajiny 
na faře

Milí jubilanti
neboli oslavenci

– vy, kdo slavíte narozeniny v uvedených 
měsících: Přijměte naše blahopřání s  přá-
ním pevného zdraví a Boží ochrany. Přijmě-
te rovněž do svých srdcí verše 5-8 ze 121. 
Žalmu:

Hospodin je tvůj ochránce, Hospodin je ti 
stínem po pravici. Ve dne tě nezasáhne slunce 
ani za noci měsíc. Hospodin tě chrání ode vše-
ho zlého, On chrání tvůj život. Hospodin bu-
de chránit tvé vycházení a vcházení nyní i na 
věky.

Redakční rada Dobrého Pastýře, 
červen 2022

 
červenec:
Rostislav čičman, Jirka Dolková,
Vítězslav Maláč, Daniel strádal,
Ludmila vajdová, Ester Zmrzlíková,
Jana Maláčová, Miroslava Šimarová,
Emilie čičmanová, Michal vybíral,
Josef ničman.

srpen:
Milada Daňková, Jiří sedláček,
Bedřiška Matičková-Marková,
Pavel loyda, Miroslava Dofková,
Lenka strnadelová, Romana sedláčková.

Září:
Marcela Marková, Thomas severin,
Eva loydová, Radek loyda,
Jiří Marek st., Štěpán Marek,
Alexandr Yuhas, Lukáš křehlík,
Jiří Šimek.

 narozeniny ve sboru  
  v červenci až září 2022

Spolu s celou Evropou jsme i my s obava-
mi sledovali vývoj situace na Ukrajině, 

a následně taky příliv lidí, snažících se ukrýt 
před válkou. Chtěli jsme také přispět na po-
moc, a tak jsme vyklidili presbyternu na fa-
ře, několik sester a bratří zapůjčilo vybave-
ní (postele, matrace, pračku, žehličku, sušák 
na prádlo, notebook...) a nabídli ubytování 
pro ukrajinskou rodinu.

Na Zelený čtvrtek dorazily babička Olga, 
maminka Natalie a dcerka Karina.

Přicestovaly z  předměstí Dněpropetrov-
ska, asi 1500 km od Krnova. Říkaly, že ne-
chtěly odjíždět, ale když do města začaly 
padat první bomby, sehnaly lístek na vlak 
(týden čekaly na volné místo) a  vyjely na 
západ. Do Česka zamířily proto, že man-
žel Olgy tady před časem pracoval a měl ta-
dy nějaký kontakt. Pak dostaly naši adresu 
a přijely do jim zcela neznámého Krnova.

Nejdříve jsme na velikonoční pondělí vy-
razili do Ostravy na registraci v  KACPU, 
v  povelikonočním týdnu jsme pak oběhali 
úřady a instituce v Krnově. Naše návštěvni-
ce byly přátelské, pracovité a velmi vděčné 
za možnost slušného ubytování. V Krnově 
se jim moc líbilo a aspoň trochu si psychicky 
odpočinuly od pocitu neustálého ohrožení. 
Několikrát přišly i na naše bohoslužby, kde 
se cítily dobře, i když nerozuměly jazyku.

Bohužel, měsíc po jejich příjezdu přišla 
špatná zpráva. Syn Olgy, který zůstal do-
ma a pečoval o její maminku, jejíž zdravotní 
stav nedovolí cestování, dostal povolací roz-
kaz a  musel nastoupit do války. Olga, Na-
talie i Karina se vydaly na dvoudenní cestu 
zpátky – autobusem do Lvova, a dál vlakem 
na východ.

Domů dorazily v pořádku, v jejich oblas-
ti se momentálně díky Bohu nebojuje. Naše 
Ukrajinky vzkazují veliké poděkování všem, 
kdo je během jejich pobytu u nás podporo-
vali.

Mysleme na ně a modleme se za ně i na-
dále. /šj/

Peníze nebo život. Další dvě 
skladby jsme zpívali i  o  Veli-
konocích v kostele, a to Moc-
ný kříž Tvůj od Bacha a Bene-
dicamus Franse Krafta.

Každý ročník nezávisle 
hodnotí výkon sborů a sbor-
mistrů jeden význačný hu-
debník z  oboru sbormis-

trovství, i  letos jsme dostali 
cenné rady. Lidem se celé vy-
stoupení líbilo, což bylo cí-
lem, udělat lidem radost a ta-
ké reprezentovat naši církev 
jako sdílnou a  aktivní. Kéž 
dál v tomto snažení máme od 
Pána požehnání.

Ludmila Hoferková
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Jak se máš, 
patriku lukáši?obyčejná láska / U2

Jaká píseň se vlastně dá označit jako duchovní? Jsou to 
jen písně zpívané v kostele? Musí se text nutně vztaho-

vat k Ježíši? Mají mít biblickou tématiku? Musí být poma-
lé a raději tiché? Myslím si, že ne vždy.

Při poslechu některých populárních písní v rádiu, tele-
vizi nebo na internetu nacházíme duchovní hudbu i tam, 
kde bychom ji nehledali. Docela často se objevuje i na čel-
ních místech hitparád.

Rád bych vás seznámil s písní Ordinary love /Obyčejná 
láska/ od irské kapely U2. Vyjadřuje v nádherných meta-
forách i napřímo, jak důležité je pro každého člověka cítit 
Lásku, kterou je naplněn svět. A my víme, že Láska je Bůh.

 Duchovní píseň v pop music 

Patrik Lukáš byl i přes svá studia velmi ak-
tivním členem našeho společenství. Hrál 

snad v každé divadelní hře, zpíval, a také do-
provázel chvály na fagot. Nedávno se usadil 
v  Praze a  přestoupil do žižkovského sboru. 
Myslíme na něj, a  tak jsme se zeptali: Patri-
ku jak se máš?

Ahoj. Mám se tady pod Žižkovskou věží 
dobře! Ve svém novém sboru občas vedu ne-
dělku a  místním zpěvákům pomáhám před-
zpívávat o nedělích nové písně. Pomáhal jsem 
také natáčet bohoslužby, někdy uvařím kávu.

V říjnu jsem měl nehodu na skútru, a ta se 
mi mimochodem stala cestou do Brna na se-
tkání nedělkářů. Ve sboru se o mě vzorně sta-
rali, půjčili mi berle, převazovali nohu atd.

A  letos mi dokonce nabídli, zda bych ne-
chtěl kandidovat do staršovstva. Načež jsem 
přestoupil z Krnova na druhý Žižkovský sbor.

Práci mám opět pomáhací, jako při první vl-
ně Covidu v Sobotíně u Šumperka. Začal jsem 
na lůžkovém Covid oddělení, přešel jsem na 
očkování proti Covidu, a nyní jsem na UA Po-
int, kam dochází k  lékaři s akutními problé-
my uprchlíci.

Přes týden hraji v  schole Rytmig, se kte-
rou budeme doprovázet společnou bohosluž-
bu studentů všech tří teologických fakult. /šj/

The sea wants to kiss the golden shore
The sunlight warms your skin
All the beauty that‘s been lost before
Wants to find us again

can‘t fight you anymore
It‘s you I‘m fighting for
The sea throws rocks together
But time leaves us polished stones

We can‘t fall any further
If we can‘t feel ordinary love
And we cannot reach any higher
If we can‘t deal with ordinary love

Birds fly high in the summer sky
And rest on the breeze
The same wind will take care of you and I
We‘ll build our house in the trees

Your heart is on my sleeve
Did you put there with a magic marker?
For years I would believe
That the world couldn‘t wash it away

‚Cause we can‘t fall any further
If we can‘t feel ordinary love
And we cannot reach any higher
If we can‘t deal with ordinary love

Are we tough enough
For ordinary love?

We can‘t fall any further
If we can‘t feel ordinary love
And we cannot reach any higher
If we can‘t deal with ordinary love

We can‘t fall any further
If we can‘t feel ordinary love
And we cannot reach any higher
If we can‘t deal with ordinary love

Moře touží políbit zlaté pobřeží
Slunce ti zahřívá kůži.
Všechna krása, která se dříve poztrácela,
si nás touží opět najít.

Už s tebou nemůžu bojovat
Jsi to ty, za koho bojuji
Moře si pohazuje s kameny
Ale až čas z nás udělá hladké oblázky

Nemůžeme klesnout níž
než, že nedokážeme cítit obyčejnou lásku
Nedokážeme dosáhnout výš
Pokud si neporadíme s obyčejnou láskou

Ptáci létají vysoko letní oblohou
A odpočívají ve větru
Stejný vítr se postará o tebe i o mě
postavíme si dům v korunách stromů

Máš srdce na dlani
Nakreslila jsi ho tam kouzelnou tužkou?
a já roky věřil,
že ho svět nedokáže smýt.

Protože nemůžeme klesnout níž
než, že nedokážeme cítit obyčejnou lásku
Nedokážeme dosáhnout výš
Pokud si neporadíme s obyčejnou láskou

Jsme dostatečně vytrvalí
na obyčejnou lásku?

Nemůžeme klesnout níž
než, že nedokážeme cítit obyčejnou lásku
Nedokážeme dosáhnout výš
Pokud si neporadíme s obyčejnou láskou

Nemůžeme klesnout níž
než, že nedokážeme cítit obyčejnou lásku
Nedokážeme dosáhnout výš
Pokud si neporadíme s obyčejnou láskou

Tak co? Doufám, že se vám text líbí. Pokud někomu při-
jde málo duchovní, omlouvám se. Ale zároveň musím při-
pomenout, že Ježíš ke svým posluchačům také mluvil jazy-
kem a v metaforách, kterým mohli rozumět.

Tak U2 zpívají o Lásce jazykem, kterému rozumí i ti, co 
nechodí do kostela.

Píseň byla představena koncem listopadu 2013. Šlo 
o poctu Nelsonu Mandelovi a byla napsána pro životopis-
ný film Mandela: Dlouhá cesta ke svobodě.

Doporučuji si písničku poslechnout například na:
www.karaoketexty.cz/texty-pisni/u/ordinary-love- 

552577
odtud jsem si vypůjčil i překlad textu.

Petr Strnadel

ordinary love / obyčejná láska
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letos uplyne 25 let od povodně v roce 1997
7. a  8. července 1997 se okresem přehnala 

pohroma, která nemá v dějinách obdoby“ 
bylo napsáno na titulní straně krnovského Re-
gionu 15. července 1997.

Je to tedy již 25 let, kdy krnovský starosta 
Bedřich Marek (člen našeho sboru) vysvětlo-
val v Regionu: „Krnov byl prvním velkým měs-
tem v republice, které zasáhla obrovská povo-
deň. Způsobila škody téměř za 750 milionů 
korun. Heslo ´Poručíme větru, dešti´ tak oblí-
bené v 50. letech bohužel dosud neplatí.“

Kalná voda ničila lidské životy i  budovy. 
V některých ulicích byl proud vody tak silný, že 

i záchranáři váhali, jestli se do tak velkého ri-
zika pouštět. Také kolem našeho kostela tek-
la voda, ale dovnitř se nedostala, protože je tři 
schody nad terénem. Avšak v  celém prostoru 
poklesla podlaha a zvlnila se. Bylo nutno vyho-
dit starou krásnou dlažbu a  položit novou, to 
jsme řešili o rok později. V době, kdy probíha-
la výměna podlahy (léto 1998), se konaly boho-
služby ve společenském sále Domova důchodců 
na Rooseveltově ulici.

Zeptali jsme se několika pamětníků z naše-
ho sboru, jakou si uchovali vzpomínku na tu-
to pohromu.

povodňový porod, 
fernet a zlomená žebra

oldřich Mičan: 7. červe-
nec 1997 byl shodou okol-
ností den mého nástupu na 
civilní službu. Ve 4 hodiny 
ráno mě vzbudilo hučení, ja-
koby po ulici projížděl vlak. 
Vykoukl jsem z  okna uby-
tovny Pegy na Tyršově ulici 
a zjistil, že do práce dnes ne-

odejdu. Po silnici se velkou rychlostí valila hně-
dá, nechutně vyhlížející tekutina, vzdáleně při-
pomínající vodu.

Nevěřil jsem vlastním očím, ale začal rychle 
jednat. Došlo mi, že když je povodeň zde, bu-
de i na Opavské ulici, kde bydlela moje sestra 
(vedle Armády spásy). Běžel jsem bočními uli-
cemi. Po Opavské to nešlo. Rychlost toku kalné 

břečky a její hloubka byla vhodná tak pro závo-
dy v kanoistice, ne však pro chůzi. Přes několik 
plotů, zatopené zahrady, střechu kůlny a skle-
níku jsem se dostal do patra a klepal sestře v 5 
hodin ráno na okno. Během 2 hodin bylo vyne-
seno do patra vše, co se dalo ještě zachránit. Na 
pitnou vodu nikdo nemyslel. Měli jsme jen 2 li-
try – pro všechny. Co jsme ale našli, byla docela 
velká zásoba Fernetu a tak všichni pili to, čeho 
bylo nejvíce. Vodu bylo nutno šetřit.

Zpáteční cesta se mi zkomplikovala. Neopa-
trný krok na kraji střechy byl krok do prázdna. 
Následoval let zády na střechu skleníku, pak do 
barelu na dešťovou vodu a náraz vnitřní stra-
nou stehna na hranu barelu. Studená voda s al-
koholem otupila bolest. Pokud jste ještě nikdy 
nepadali ze střechy do barelu, nevadí. O nic jste 
nepřišli. Kalná břečka stoupala, Opavská už vy-
padala jako parádní raftařská trať s  hloubkou 
1,2 m. Znovu mě čekal běh zadními ulicemi na 

Tyršovu. Cestou jsem si vzpomněl na Markovi 
a Maláčovi, kteří bydlí na Libušině ulici. Exis-
tovala k nim jediná cesta – znovu plavat přes 
zahrady. Teď už voda stoupala i tam, kde před 
chvílí nebyla. Na silnici panoval čilý provoz – 
proháněly se tam kontejnery, auta, stromy atd. 
A jak jsem se dostal domů? Poloplavmo a polo-
chůzí, unášen proudem.

Druhý den začala naše sousedka na uby-
tovně rodit. Záchranné složky, na naši žádost 
o pomoc, odpověděly: „Nikoho k vám nepošle-
me, je to nebezpečné a  vrtulník tam nedoká-
že přistát. Buď k  nám paní přes vodní proud 
donesete, nebo musíte porod zvládnout sami.“ 
Vyburcovalo nás to k  maximálnímu výkonu. 
Domluvili jsme se čtyři chlapi, svázali několik 
prostěradel do provizorních nosítek a  zdolali 
řeku. Přejít proudem nám připadalo bezpečněj-
ší než zvládnout porod na ubytovně. Pokud jste 
ještě nikdy v noci nenesli těhotnou ženu přes 
dravou řeku, pak jste v životě přišli o hodně.

Několik týdnů po těchto akcích jsem nemohl 
bolestí spát a práce s lopatou při odklízení bah-
na mi nedělala radost. Asi za měsíc mě napadlo 
jít do nemocnice na rentgen. Tři žebra byla zlo-
mená, ale už to bylo jakž takž zhojené. Dostal 
jsem doporučení, abych byl v klidu a moc se ne-
namáhal. Tato informace mě zastihla po ukon-
čení úklidových prací. Nedoporučoval bych pa-
dat zády na skleník.

anděl olda s chlebem
tamara Maláčová: Když 

jsem v  pondělí 7. července 
ráno chtěla odejít do práce, 
překvapil mě hukot vody. Po 
otevření dveří se začala tla-
čit dovnitř. Bydlíme v  pří-
zemí, měli jsme s  mamin-
kou možnost utéct do patra. 
Kalná, smradlavá voda z ře-

ky Opavy stoupala opravdu rychle. Za chvíli by-
la po kolena, pak po pás a pak ještě výš. Proud 
vody vylomil dveře domu a  skrz něj ze dvora 
do ulice protékal dravý proud. Bral vše, co mu 
stálo v cestě: boty, jízdní kola, nářadí i dřevěné 

klády připravené k řezání. Ve dne v noci klády 
při své plavbě bušily do zdí, do plynového kot-
le a já nevěděla, jestli dům spadne teď nebo až 
za chvíli. V této bezvýchodné situaci slyším na-
hoře na schodišti volání: „Haló, je tu někdo?“ 
„Že by zloděj“, říkám si, „co by si tady tak mohl 
vzít?“ Najednou vidím jít nahoru promáčeného 
Oldu Mičana s chlebem. Nechápala jsem, jak se 
mohl přes ten proud vody dostat a taky, že kvů-
li nám tolik riskoval. „Anděl bez křídel“, pomy-
slela jsem si a už vidím Oldu, jak v tom dravém 
proudu „plave dál“.

Toto drama s  námi zažil také náš bratr Pe-
tr (tenkrát farář v  Šumperku). Když jsem mu 
do telefonu řekla, že voda stoupá, strašně hu-
čí, aby už nevolal, že ho neslyším, neváhal, sedl 
do auta a přijel. Dostal se přes nějaká průjezd-
ná místa ke Krnovu. Pak pěšky a  nakonec ho 
čekalo plavání. Po chvíli se vracel do Šumperka. 
Voda mezitím stoupala dále a místy cítil, že ne-
chybí moc a proud vody auto odplaví.

úzkost v srdci a posel z nebe
Romana sedláčková: 

Dvacet pět let, to je dlouhá 
doba a  na detaily se už ne-
pamatuji. Ale úzkost v  srd-
ci, kterou jsem prožíva-
la, ta se vymazat nedá. Do 
práce jsem jezdila podél ře-
ky Opavice, z ulice „Na hrá-
zi“ do nemocnice. Přeplněné 

hluboké koryto, obrovské množství vody bra-
lo s sebou všechno, co přišlo do cesty (poláma-
né stromy, zahradní nábytek…), hladina se do-
týkala mostu a tvořila jakýsi trychtýř, který do 
sebe vtahoval vše, co plavalo okolo. Neuvěřitel-
ný hukot. Nemohla jsem se do vody ani podí-
vat. Měla jsem pocit, že mě to vtáhne dovnitř 
také.

„Bože,“ modlila jsem se, „voda sahá až k ces-
tičce, po které jedu. Chraň mne. Jsem ještě 
mladá. Ty víš, že mě tolik lidí potřebuje.“ Poz-
ději jsem se dozvěděla, že lidé na druhém kon-
ci města, kudy protéká řeka Opava, byli na tom 
ještě hůře. Tam voda opravdu ničila domy.
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Druhá vzpomínka se týká mé maminky. By-
dlela na Jiráskově ulici. Vodu v domě (v příze-
mí) neměla. Jen v zahradě a ve sklepě až po 
strop. Když jsem k ní přišla, uviděla jsem tam 
romského mladíka. Protože stres panoval všu-
de, lekla jsem se: „Určitě přišel rabovat!“ „Je 
to posel z  nebe,“ ozvala se maminka. „Před-
stav si, přišel se zeptat, jestli něco nepotře-
buji a každý den sem chodí vyklízet bahno ze 
sklepa. A bezplatně.“

Povodeň 1997 – to byla hrozná zkušenost, 
ale díky Bohu jsme ji všichni přežili.

Mé problémy se scvrkly 
na minimum

Milada Daňková: 
V  roce 1997 jsem měla  
67 let. Bydlím ve věžá-
ku, v  8. patře, takže povo-
deň jsem sledovala z okna. 
Všude kolem voda – neu-
věřitelný pohled. Přes are-
ál bývalých kasáren se vali-
la obrovská masa špinavé, 

bahnité vody. Nic nefungovalo – elektřina, 
voda, plyn. Chodník k nemocnici byl nad vo-
dou a tak jít pro pitnou vodu k cisterně ne-
daleko - to jsem zvládla. Se dvěma kbelíky 
vody v rukou a s baterkou v ústech (na chod-
bě panovala černočerná tma i ve dne, proto-
že chodba je bez oken) jsem stoupala nahoru 
a  svítila v  každém patře, abych poznala své 
dveře. „Hrůza, hrůza,“ probíhalo mou myslí.

Za dva dny a dvě noci voda opadla. Dopo-
ledne jsem potkala svou známou, která měla 
syna na invalidním vozíku. „Ty šaty, co mám 
na sobě, jsou půjčené,“ řekla mi. „Nemáme 
vůbec nic. Voda nám vzala úplně všechno, 
i  dům. Stála jsem v  přízemí, vodu až po krk 
a nevěděla co dělat. Syn čekal na vozíku v pa-
tře a já se modlila a prosila o záchranu. Vím, 
že i můj bratr, který byl v tu dobu v zahrani-
čí, se upřímně za nás modlil. V mé bezradnos-
ti se ukázalo řešení. V dravém proudu připlula 
loďka s jeho čtyřmi kamarády, syna snesli na 
vozíku dolů a odvezli nás do bezpečí. Věřím, 
že Bůh slyšel i bratrovy modlitby a ty přispěly 
k naší záchraně,“ řekla mi známá a najednou 
se mé problémy scvrkly na úplné minimum.

když půjdeš přes vody
Miluše čičmanová: Na 

tento čas nerada vzpomínám, 
ale vděčnost Pánu Bohu za 
pomoc, kterou mi poslal, tu-
to hroznou vzpomínku pře-
bíjí. Bydlíme na kraji města. 
Když jsem šla ráno 7. červen-
ce do práce (pracovala jsem 
na sídlišti v  obchodě), neby-

lo mi jasné, proč tolik lidí jde opačným směrem 
(místo do práce, šli domů). Asi kolem 11. hodi-
ny jsem šla domů také. Po silnici již tekla voda. 
Říkám si: „Tu vodu zvládnu.“ Sahala mi nad kole-
na a proud měl sílu. Ocitla jsem se v nějakém víru 
a voda mě srazila na kolena. Nikde nikdo. Už jsem 
se jen modlila a uvažovala, kam mě voda odnese 
a co bude s mými dětmi. Odevzdávala jsem se Bo-
hu a prosila, ať se děje Jeho vůle. Po chvíli za pa-
nelákem vyšli dva muži. Podali mi větev, nejprve 
jsem na ní visela, ale druhý pokus vyšel. Přitáhli 
mě, pak převedli panelákem a nasměrovali ke ke-
řům u cesty, kde jsem ručkovala od jednoho keře 
k druhému – v chodnících byly vymlety díry. Ko-
lena se mi podlamovala, ale domů se dostala. Ba-
bička byla s dětmi a ještě mi vyčinila, kde vězím 
tak dlouho, že měla co dělat, aby mého syna Ros-
tíka udržela doma. Chtěl mi jít naproti.

Za několik dní na biblické hodině mě bratr 
farář Kielar vybídl, abych pověděla toto svě-

dectví a  řekl: „Verš z  Bible z  Izaiáše 43,2 se 
u  tebe naplnil: Když půjdeš přes vody, budu 
s  tebou, a  přes řeky, nezalijí tě. Když půjdeš 
ohněm, nespálíš se a plamen tě neožehne.“ Pí-
šu to s  velkou vděčností našemu Pánu Ježí-
ši Kristu.

Může za to Bůh?
Dne 15.7.1997 v  krnov-

ském Regionu bylo zveřej-
něno duchovní slovo ka-
zatele Milana Moletze 
– „Bůh nás netrestá“.

(výňatek): „… Kdo za to 
může? Může za to Bůh? 
Slyšel jsem názor: ´Bůh se 
už na ten hříšný svět ne-
může dívat.´

S  takovým tvrzením ne-
mohu souhlasit. Poznal jsem 

Boha jako milujícího a  láskyplného Otce. Jsem 
přesvědčen, že Bůh nikoho nevychovává tím, že 
na něj pošle katastrofu. Fakt je, že svět ve velké 
většině Boha odmítl….. Učme se být vděční Bo-
hu za to, co máme. Buďme vděčni za to, že nežije-
me na místech, kde něco takového, co jsme zaži-
li, lidé zažívají často; vděčni za to, že nikdo z nás 
nepoznal, co to je skutečný hlad a nouze… Právě 
vděčnost je něčím podstatným v životě člověka.“

/vm/
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Dědictví požehnání
Přes naši ulici se občas pře-

žene banda teenagerů. 
Skupiny různého věku, hluč-
nosti či pestrosti. Někdy je mi 
jejich přítomnost milá, jindy 
víc než nežádoucí.

V naší klubovně Přístav vi-
sí plakát s citátem „Takový je 
příští věk, jak jsou vychová-
váni příští jeho občané“. Ta-
dy budeme s  Komenským 
asi všichni souhlasit. Vypa-
dá to ale, že kus práce je také 
na nás. Příští věk se totiž mo-
mentálně formuje a  my jsme 
právě u  toho. Jeho podobu 
můžeme v  mnohém ovlivnit, 
a to je zodpovědnost i výzva.

Jak jsme na tom? Ruku na 
srdce: Co nám běží hlavou, 
když míjíme tyto neuspořáda-
né tlupy mladých dospělých? 
Jaký úhel pohledu nastavu-
jeme na jakžtakž spořádané 
gymnazisty až po potemnělé 
metalisty?

Učím se jednu dovednost 
a ráda bych se s Vámi o ni po-
dělila. Kdykoliv se má cesta 
zkříží s  nějakou bandou pl-
nou omladiny, tiše jim žeh-
nám. Nosím totiž v srdci jed-
no zbožné přání, aby ten 
„příští věk“ byl Bohu blíže než 
ten náš. Chcete to zkusit se 
mnou? Zdědili jsme přeci po-
žehnání, nebo ne?

…neodplácejte zlým za zlé ani 
urážkou za urážku, naopak žeh-
nejte; vždyť jste byli povoláni 
k tomu, abyste se stali dědici po-
žehnání.

1. Pt. 3:9
Zvu vás k modlitbě za mla-

dé, třeba hned při prohlížení 
následujících snímků.

Pavlína Lakomá

v jejích šlépějích
Osobně jsem tu vzácnou ženu zatím nepozna-

la, ale když při sborových ohláškách zazní 
její jméno, většina osazenstva nějak zjihne. Při 
našich telefonátech je vždy velmi srdečná a stá-
le plná života. Sestra Jarmila Strádalová spolu se 
svým manželem Jaromírem strávili v  Bruntále 
od roku 1957 krásných třináct let svého života. 
Vychovali zde dvě děti a zanechali nesmazatel-
nou stopu v srdcích nejen místních evangelíků. 
Nejspíš proto jsme se s manželem rozhodli tu-
to sestru zkontaktovat a položili ji hned několik 
otázek. Její odpovědi budeme společně moci po-
stupně odkrývat na stránkách tohoto časopisu. 
Ponořme se tedy společně do vzpomínek a  ži-
vota Jarmily Strádalové, a to nejen pro tajuplné 
pátrání v minulosti, ale i k našemu vzájemnému 
poučení a povzbuzení ve víře.

Milí bratři a sestry sboru v Bruntále a Krno-
vě, požádali jste mne, abych vám napsala své 
vzpomínky na dobu, kdy jsme s manželem Jaro-
mírem ve vašich sborech sloužili. Ráda tak uči-
ním…
l úvodem bychom se rádi zeptali na váš 
příchod do Bruntálu. kdy a jak se to událo?

Do Bruntálu jsme přišli z Českého Těšína kon-
cem roku 1957. Jaromír po ukončení studia na 
Komenského evangelické bohoslovecké fakultě 
v Praze musel jít na více než dva roky na vojnu 
a když se vrátil, měli jsme 20. ledna 1956 svat-
bu v Praze na Staroměstské radnici a v kostele 

u Martina ve Zdi. Dostali jsme pozvání z několi-
ka sborů, ale bratr synodní senior ThDr. Viktor 
Hájek si Jaromíra pozval a  řekl mu, že synod-
ní rada má právo poslat absolventy fakulty tam, 
kde je to třeba, a tak „bratře Strádale, my o vás 
víme, že umíte zpívat, v Českém Těšíně se zpívá 
liturgie, půjdete do Českého Těšína.“ A šli jsme. 
I když to bylo jen na dva roky, jen co se do Těší-
na vrátil bratr vikář Jiří Řehák, který byl neče-
kaně odvolán na vojnu.

Do Bruntálu, na starou faru, tehdy Třída hr-
dinů 65, jsme se přistěhovali na podzim 1957, 
ale manžel musel v  Těšíně dosloužit do konce 
roku. Náš předchůdce bratr farář Jiří Staněk se 
s rodinou odstěhoval do sboru Silůvky u Brna. 
V přízemí bruntálské fary bydlel F. Dembovský, 
farář Československé církve husitské (ta dostala 
kostel i faru jako konfiskát po německé evange-
lické luterské církvi). My jsme měli byt i modli-
tebnu v  prvním patře. V  podkroví fary bydle-
la sestra Amálie Messerschmidtová, původem 
ze Slovenska, která přišla za prací do pohrani-
čí. Vyhledala si evangelický sbor a v našich před-
chůdcích, farářových Jiřím a Maje Staňkových, 
nalezla své přátele a  jejich pěti dětem byla te-
tou Amálkou. Později se stala kurátorkou sboru.

Jarmila Strádalová
• Kostel u rybníka, v jehož blízkosti stála taměj-
ší fara

• Jaromír Strádal s  manželkou na svatební fo-
tografii
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 Divadelní představení

na velký pátek s „novým“ Ježíšem
Po třech letech jsme moh-

li znovu pořádně oslavit 
Velikonoce, protože covido-
vá opatření nás konečně neo-
mezovala. Na Velký pátek 15. 
dubna sehráli dospělí „ochot-
níci“ v  kostele pašijní diva-
delní hru.

Schopní herci se našli na-
příč krnovskými církvemi – 
z Křesťanského společenství, 
Armády spásy, adventisté, 
evangelíci a  také nezařazení. 
Je skvělé, že nejen herci, ale 
také mnoho lidí z  technické 
podpory bylo ochotno věno-
vat Velký pátek této bohulibé 
činnosti.

Páteční dopoledne všichni 
strávili ve studeném kostele 
při generální zkoušce a  v  17 
hodin již převlečení a nazdo-
bení byli připraveni k akci.

V hlavní roli Ježíše letos de-
butoval bratr Radek Do z círk-
ve adventistů. Nelehký úkol 

zvládl nad očekávání dobře. 
Na jeho výkonu bylo znát, že 
byl skvěle připraven, a  proje-
vil také nemalý herecký talent.

Divadelní hra byla doplně-
na veršovaným komentářem, 

který přednesla milá Veroni-
ka Sabová z  Armády spásy. 
Hercům a  všem, kteří se na 
přípravě představení podíle-
li, patří velký dík.

/vm/




